
اقتصادی

رئیس خانه اقتصاد ایران:

بیش از حد به برجام اعتماد داشتیم و فکر می کردیم می تواند مشکلات را برطرف کند

کوتاه اقتصادی
رئیس بنیاد مستضعفان:

رهبر انقلاب 40 هزار سند بنیاد علوی را 
به محرومان اهداء کردند
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رئیس خانه اقتصاد ایــران با بیان اینکه ما 
بیش از حد به برجام اعتماد داشتیم گفت: در 
این دوره فقط تعدادی نورچشــمی  توانستند 

موفقیت هایی را کسب کنند.
ابراهیم جمیلی در گفت وگو با تســنیم،با اشاره 
به اینکه همچنــان بخش خصوصی درگیر گره های 
تعاملات بانکی است، افزود: هنوز مشکلات بانکی حل 
نشــده و در این رابطه باید بانک مرکزی، وزارت امور 
خارجه و وزارت صنعت، معدن و تجارت با تشــکیل 

تیم های ویژه این مشکل را برطرف کنند.
رئیس خانــه اقتصاد ایران با بیان اینکه باید بانک 
مرکزی در مسائل بین المللی فعالتر عمل کند، گفت: 

متأســفانه ما از فرصت برجام هنوز استفاده کافی را 
نبرده ایم و درگیر حل مسائل حقوقی هستیم. البته 
شــاید می توان گفت ما بیش از حد به برجام اعتماد 
داشــته و فکر می کردیم برجام می تواند مشکلات را 
برطرف کند.جمیلی با اعلام اینکه متأســفانه دولت 
یازدهم در بخش معدن اقدام کارآمدی را انجام نداده 
است، اظهار داشــت: امروز ما شاهدیم که مدیریت 
بزرگترین سازمان معدنی در اختیار فرد غیرمعدنی 
است در این شرایط چه انتظاری داریم، آیا می خواهیم 

در این حوزه معجزه ای اتفاق بیفتد؟
این فعال بخش معدن تصریح کرد: در دوره برجام 
هنوز در بخش معدن شــاهد جذب سرمایه گذاری 

و در  نبوده ایم  مناســبی 
این بازی بخش خصوصی 
ورود چندانــی نداشــته 
اســت. البته تعــدادی از 
توانسته اند  نورچشمی ها 
اقداماتــی را انجام بدهند 
کســب  موفقیت هایی  و 
کنند اما در مجموع بخش 

خصوصی هنوز در حوزه معدن نتوانســته اســت از 
شرایط فعلی استفاده کند.

وی بــا انتقاد از ارســال هیئت هــای تجاری به 
کشورهای مختلف، اضافه کرد: وقتی لیست اعضای 

اعزامی به کشــورهای مختلف را نگاه می کنیم یک 
سری اسامی مدام تکرار می شود که این موضوع برای 

ما علامت سؤال بسیاری دارد.
گفتنی است اخیراً وزیر صنعت، معدن و تجارت 
گفته بود: برخی مدام می پرسند »برجام چه عایدی 
برای ما داشت؟«، من در پاسخ می گویم برجام همه 
کار کرد. امروز بخش خصوصی هیچ مانعی برای تعامل 

با شرکت های خارجی ندارد!
نعمت زاده عنــوان کرد: در حــوزه گلوگاه های 
اقتصادی و بانکی مشــکلاتی وجود دارد که باید در 
این رابطه نیز اقدامات لازم انجام شــود، البته حجم 

زیادی از این مشکلات به خاطر ایران هراسی است.

وزیر صنعت و مسئولان سایپا چند روز پیش 
در حالی با رونمایی از موتوری موسوم به موتور 
ملی سه سیلندر یورو۶ آن را دستاورد برجام 
معرفی کردند که در اجرای این پروژه نقشی 
برای محققان داخلی کشور تعریف نشده است.
خانواده این موتور که برای شرکت AVL اتریش 
است در حالی چند روز پیش با حضور وزیر صنعت 
و رئیس ســازمان حفاظت محیط زیست در شرکت 
سایپا دیزل رونمایی شد که نعمت زاده آن را به عنوان 
دســتاورد برجام معرفی کرد. به گفته کارشناسان 
صنعت خودرو، ســفارش طراحی این موتور به یک 
شــرکت خارجی و نادیده گرفتــن توان طراحی در 
داخل کشور را نمی توان دستاوردی از برجام دانست.

از سویی به گفته میرسهیل مجری طرح موتور 
ملی، طبق مصوبه شورای عالی اقتصاد 328 میلیون 
دلار از محل یارانه کاهش مصرف ســوخت به طرح 
موتور ملی سه سیلندر اختصاص یافته است. با توجه 
به عدم حضور مراکز تحقیقاتی ایران از جمله مرکز 
تحقیقات موتــور ایران خودرو در اجرای این پروژه، 
دلیل اختصاص این منابع مالی بابت فعال کردن مراکز 
تحقیقاتی خارجی جای تعجب دارد. همچنین این 
سؤال مطرح می شــود که چرا این مبلغ بابت فعال 
شدن مراکز تحقیقاتی داخلی هزینه نمی شود و آن 
را خرج پیشرفت تحقیقاتی کشورهای دیگر می کنیم؟

 مانور برجامی روی طرح دو سال پیش
در عین حال، بحث تولید این موتور »دســتاورد 
برجامی« دو سال پیش نیز توسط منطقی مدیر عامل 
اسبق ایران خودرو مطرح شد و حال توسط میرسهیل 
که قبلًا مســئول دفتر منطقی در ایران خودرو بود، 
پیگیری می شــود.به گزارش فارس، دو سال پیش 
منطقی اعلام کرد که این موتور تا ســه سال آینده 
به تولید می رســد. این در حالی است که در مراسم 

رئیس بنیاد مستضعفان گفت: تاکنون حدود 40 هزار سند به ارزش 
۶00 میلیارد تومان به مردم مناطق محروم واگذار شده که 99 درصد 

آن هبه از سوی مقام معظم رهبری بوده است.
به گزارش روابط عمومی بنیاد مســتضعفان محمد سعیدی کیا در جمع 
معاونان، مدیران و پرســنل ستاد بنیاد مســتضعفان بیان کرد: این نهاد در 
بخش های خدمات حمایتی، اجتماعی، فرهنگی، ســلامت، توانمندسازی و 

اشتغال پایدار با همه توان به کار خود ادامه خواهد داد.
رئیس بنیاد مستضعفان با تاکید بر فعالیت جدی تر این نهاد اظهار داشت: 
همه باید دست در دست هم تلاش کنیم تا این نهاد انقلابی به معنای واقعی 

کلمه بنیادی برای مستضعفان باشد.
سعیدی کیا که به مناسبت آغاز چهارمین سال انتصاب خود از سوی رهبر 
معظم انقلاب به ریاست بنیاد مستضعفان انقلاب اسلامی سخن می گفت با بیان 
اینکه هر ســال تلاش می کنیم بیش از پیش به اهداف عالیه بنیاد نزدیک تر 
شــویم، افزود: 43 درصد از سود شرکت های تحت پوشش این نهاد در سال 

جاری صرف محرومیت زدایی می شود.
وی به اهداء اسناد علوی توسط بنیاد مستضعفان اشاره کرد و گفت: تاکنون 
حدود 40 هزار ســند به ارزش 600 میلیارد تومان به مردم مناطق محروم 

واگذار شده که 99 درصد آن هبه از سوی مقام معظم رهبری بوده است.
رئیس بنیاد مستضعفان با اشاره به شعار امسال که به نام اقتصاد مقاومتی، 
اقدام و عمل نامگذاری شــده اســت، تاکید کرد: همه اقدامات اقتصادی و 
اجتماعی بنیاد با سرلوحه قرار دادن این شعار و راهبرد کلی عملیاتی می شود 
و تلاش گروه بنیاد باید تحقق حداکثری این شــعار در همه موسســات و 

شرکت های تابعه بنیاد باشد.

بر اساس گزارش مرکز پژوهش های مجلس، 
شاخص فســاد اقتصادی در زمستان سال 
گذشته )و سال پایانی دولت نخست روحانی( 
به عدد    7/31 رسیده که بالاترین رقم شاخص 
فساد از زمان تهیه گزارش های فصلی محیط 
کسب وکار در کشور یعنی از سال 1390 است.
گزارش مرکز پژوهش های مجلس از شاخص های 
محیط کســب وکار بر اساس نظرسنجی از بیش از 
200 تشکل اقتصادی سراسر کشور به دست می آید 
که طبق آخرین گزارش منتشــر شده این مرکز، 
مشــخص شد در زمســتان 1395 شاخص فساد 
اقتصادی دولت به بالاترین رقم خود در تاریخ تهیه 

این گزارش رسیده است. 
به گزارش مشرق، مؤلفه های محیط کسب وکار، 
عواملی هستند که به طور مشترک بر اداره و عملکرد 
همه بنگاه ها در جامعه مورد مطالعه اثر می گذارند، 

اما تقریباً خارج از کنترل مدیران بنگاه ها هستند. 
محیط کسب وکار عمدتاً در حوزه بنگاه های کوچک 
و متوسط بررسی و مطالعه می شود، زیرا بنگاه های 
بزرگ تا حدودی می تواننــد با صرف هزینه هایی 
ماننــد تبلیغات برای تغییــر فرهنگ مصرفی در 
محافل سیاست گذاری، عوامل خارجی مؤثر بر اداره 
و عملکرد بنگاه هایشان را مهار کنند، اما بنگاه های 
کوچک و متوسط چنین قابلیتی ندارند و به همین 
دلیل بهبود محیط کســب وکار بــرای بنگاه های 

کوچک و متوسط اهمیت زیادی دارد. 
به همین دلیــل، مرکز پژوهش های مجلس از 
ســال 1390 اقدام به تهیه گزارش شــاخص های 
محیط کسب و کار کرده که یکی از این شاخص ها، 
شاخص مفاسد اقتصادی است که در زمستان 1395 
به اوج خود رسیده و از این حقیقت پرده بر می دارد 
که طی سال های مورد بررسی شرایط این مؤلفه از 

نظر تشکل های مشارکت کننده به مرور نامساعدتر 
شده است.

مرکز پژوهش های مجلس در این باره نوشــته 
اســت:  هر چه زمان می گذرد وجود و گســترش 
فســاد اقتصادی تأثیر منفی و چهره مخوف خود 
را بیشــتر به نمایش می گذارد. کرم های فســاد با 
بی توجهی مسئولان رده بالا در تاروپود نظام هر چه 
بیشــتر رخنه کرده و پایه های اقتصاد سالم و مولد 

را تخریب می کنند.
نکته مهم آن که برای اولین بار در ســال های 
اخیر، شــاخص فساد اقتصادی در رتبه سوم موانع 
کســب وکار از نــگاه تشــکل های اقتصادی جای 
گرفته اســت، در حالی که پیش از این شــاخص 
فساد، ششمین مانع کسب وکار از نگاه تشکل های 

اقتصادی بود.
به اعتقاد مرکــز پژوهش های مجلس، با جای 

گرفتن فساد اقتصادی در رتبه سوم از سال گذشته 
این را باید به منزله هشــداری جدی تلقی کرد که 
ضروری اســت تا اقدامات اساسی برای کاهش آن 

صورت گیرد.
شــاخص مفاسد اقتصادی عددی بین 1 تا 10 
محاســبه می باشد که هر چه این عدد بزرگتر و به 
10 نزدیک تر باشــد به معنای افزایش فساد است. 
بر این اساس، شاخص فساد اقتصادی در زمستان 
گذشــته که سال پایانی دولت نخست روحانی هم 
محسوب می شود به عدد 7/31 رسیده که بالاترین 
رقم شاخص فساد از زمان تهیه گزارش های فصلی 

محیط کسب وکار در کشور از سال 1390 است.
آمار و ارقام نهاد نظارتی مجلس به خوبی بیانگر 
رشــد مفاسد اقتصادی در کشور با تغییر دولت در 
سال 1392 است. از سال 1394 با اجرای برجام نیز 

به تدریج شاخص فساد، بیشتر شده است.

بر اساس نظرسنجی مرکز پژوهش های مجلس

دولت یازدهم رکورد فساد اقتصادی را شکست

موتور ملی را اتریشی ها طراحی می کنند!

چنــد روز پیش نیز اعلام کردند که این موتور تا دو 
سال دیگر به تولید انبوه می رسد.به گفته کارشناسان 
صنعت خودرو، طراحی موتور ملی ســه سیلندر با 
استاندارد یورو 6 در حالی به عنوان دستاورد برجام 
عنوان شده که قرار است این پروژه توسط محققان 
اتریشــی انجام شــود و در واقع یک شو به حساب 
می آید. زمانی می توانیم اجرای این طرح را به عنوان 
دستاورد برجام معرفی کنیم که باعث انتقال دانش 
فنی به کشــور شود و در انجام آن از توان مهندسی 

و طراحی کشور استفاده شود.
در جریان رونمایــی از این پروژه نامی از مراکز 
تحقیقاتی ایران و یا مراکز دانشــگاهی برده نشــده 
و ظاهــراً برای انتقال دانش فنی به کشــور فکری 

نشده است.

در چنین شرایطی، مرکز تحقیقات موتور ایران 
خودرو که عمری 20 ساله دارد و از توان کارشناسی 
بالایی برخودار اســت در اجرای ایــن طرح نادیده 
گرفته شده و نقشی برای کارشناسان این مجموعه 
در نظر گرفته نشده است. این در حالی است که مرکز 
تحقیقات موتور به عنوان قدیمی ترین مرکز طراحی 
موتور کشور مطرح است و دارای تجهیزات طراحی 
و تست موتور مطلوبی در خاورمیانه است و با تقویت 
و حمایت از این مرکز می توان پیشرفت مناسبی در 
طراحی موتور داشت و نیازی نیست که کار طراحی 
با بهانه »دستاورد برجام« به خارجی ها سپرده شود.
در این طرح قرار است موتور سه سیلندر با توان 
120 اســب بخار، حجم 1000 سی ســی و مصرف 
سوخت 4/5 لیتر در هر 100 کیلومتر طراحی شود 

 SP0 و آن را روی خودروهــای تولیــدی با پلت فرم
و X200 و SP100 نصب شــود.یکی از کارشناسان 
صنعت خودرو در این مورد می گوید: مصرف بنزین 
و همچنین توان موتور زمانی قابل محاســبه دقیق 
اســت که موتور بر روی خودرو نصب شود و در غیر 
این صــورت نمی توان گفت که چــه نتیجه ای پس 
از نصب موتور و تســت آن حاصل خواهد شــد.وی 
همچنین با اشــاره به اینکه موتور ملی سه سیلندر 
قبلًا تولید شده و در حال حاضر بر روی محصولات 
کره ای و اروپایی نصب می شود، می گوید: قرار است 
با انجام تغییرات جزیی، این موتور بر روی محصولات 

سایپا نیز نصب شود.
وی معتقد اســت: با توجه به اینکه قطعات این 
موتور بسیار حساس هستند، هزینه نگهداری آن بالا 
اســت و علاوه بر این، در صورت تولید موتور توربو 
شــارژ نیز ممکن است با افزایش توان موتور، میزان 
مصرف سوخت آن نیز افزایش یابد که این مسئله به 
وزن خودرو بستگی دارد. به همین دلیل تا زمانی که 
مشــخص نشود که این موتور بر روی چه خودرویی 
نصب خواهد شد، نمی توان گفت که مصرف سوخت 
آن پایین است و یا مثلا در حد 4/5 لیتر خواهد بود.
گفته می شود که شرکت اتریشی AVL پیشنهاد 
خــود را بــه ایران خــودرو نیز ارائه کــرده اما این 
خودروساز به دلایل فنی، این پیشنهاد را نپذیرفته 

است.
به این ترتیب، طراحی موتور سه سیلندر در حالی 
توسط اتریشی ها صورت می گیرد که نمونه این اتفاق 
در سال های گذشته تجربه تلخی را برای کشور به جا 
گذاشت، زمانی که شاهد آتش سوزی پژو 405 بودیم 
و به دلیل عدم آشنایی کارشناسان ایرانی با طراحی 
موتور نصب شــده بر روی این خودرو، کار رفع ایراد 

آن با تأخیر طولانی صورت گرفت.

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی خواستارپایان 
قیمت گــذاری دولتی در صنایع با اهمیت کشــور از جمله صنعت 

سنگ آهن شد.
به گزارش ایلنا، محمد رضا پورابراهیمی در جمع خبرنگاران با اشــاره به 
احتمال تغییر تیم اقتصادی دولت خواســتار تغییر نگرش دولت دوازدهم در 

مبحث قیمت گذاری شد.
نماینده کرمان در مجلس با بیان این که شرکت های فولادی محصولات 
خود را به قیمت جهانی به مردم و مصرف کنندگان عرضه یا صادر می نمایند 
امــا با دخالت وزارتخانه مربوطــه مواد اولیه خود را با قیمت یارانه ای و کمتر 
از نرخ های جهانی دریافت می نمایند، این پرســش مهم را مطرح کرد که آیا 
صادرات محصولات فولادی که در سال جاری و سال گذشته با موفقیت انجام 

شده زیر قیمت های جهانی بوده است؟؟
پورابراهیمی با ذکر این نکته که در همه جای دنیا قیمت گذاری محصولات 
ســنگ آهنی تابع قیمت های جهانی اســت، اظهار داشت: هم اکنون قیمت 
کنسانتره تحویلی شــرکت های معدنی به فولادی ها حدود 40 تا 45 درصد 
پائین تر از قیمت جهانی اســت و قیمت گندله هم دســت کم 30 درصد با 
قیمت جهانی فاصله دارد و این در حالی است که مبنای فروش شرکت هایی 
همچون مس ، نرخ بازار جهانی است و تداوم کنترل نرخ سنگ آهن در داخل 
کشور عجیب بوده و از تمایل دولت برای تثبیت شرایط ویژه برای فولادسازان 

داخلی حکایت دارد.
وی گفت : اگر قرار اســت که شرکت های فولادی خوراک ارزان دریافت 
نمایند این وظیفه ایمیدرو اســت که از محل معــادن خود در این خصوص 
اقدام نماید ، در حالی که شاهد هستیم سازمان دولتی ایمیدرو خود یکی از 
صادرکنندگان سنگ خام در رینگ صادراتی بورس کالا می باشد و حتی برای 
مصرف کارخانجات داخلی با قیمت جهانی عرضه می کند. معتقدم سزاوار نیست 
شرکت هایی همچون گل گهر و چادرملو که اقدام به سرمایه گذاری زیادی در 
زمینه محصولات سنگ آهنی از جمله کنسانتره و گندله نموده اند و کشور را 
از واردات بی نیــاز نموده اند محصولات خود را با قیمت یارانه ای عرضه نمایند 
اما ایمیدرو و بعضا بخش خصوصی که هیچ فرآوری انجام نمی دهند ســنگ 

خود را به صورت خام به قیمت جهانی صادر کنند.
این عضو شورای عالی اقتصاد یکی از عواقب دخالت دولت در قیمت گذاری 
را تشویق معادن خصوصی به خام فروشی و صادرات سنگ آهن خام عنوان کرد 
و گفت: موضوع جلوگیری از خام فروشی بارها مورد تأکید مقام های عالیرتبه 
نظام بوده زیرا وقتی که معادن نیمه دولتی بزرگ کشور را ملزم به تحویل و 
تأمین مواد اولیه کارخانه های فولادی به قیمت یارانه ای نموده اید و از طرفی 
شــرکت های فولادی از تأمین مواد خود با این شــیوه قیمتی اطمینان دارند 
هیچگاه مواد اولیه خود را از بخش خصوصی و به قیمت واقعی نمی خرند و لذا 
مشــاهده می شود که بخش خصوصی راهی جز صادرات به شیوه خام و عدم 
سرمایه گذاری برای فرآوری ندارد و این گونه است که ذخائر سنگ آهن کشور 
که می تواند موجب ایجاد ارزش افزوده و استفاده گردد بدلیل سیاست های غلط 
وزارتخانه مربوطه ســالانه به صورت خام خوراک کارخانجات چینی را تأمین 
می نمایند.رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس از دو راهکار عملی برای تعادل 
در روابط فولادسازان و سنگ آهنی ها سخن گفت و افزود: عرضه محصولات 
ســنگ آهنی در رینگ داخلی در بورس کالا با 3 تا 5 درصد زیر قیمت های 
جهانی و در صورت نبود خریدار عرضه در رینگ صادراتی با قیمت های جهانی 
صورت پذیرد که در هنگام عرضه بخش خصوصی واقعی نیز در هر دو رینگ 
می تواند حضور داشــته و بین عرضه کنندگان رقابت نیز ایجاد می شود.یا این 
که قیمت توافقی بین خریداران و فروشــندگان بر اساس جهانی به گونه ای 
تعیین شود که موجب زیان مالیاتی دولت و شهرستان ها و استان های محروم 

و تولید کننده سنگ آهن نشود.

18 رقم جدید زراعی و باغی با حضور وزیر جهاد کشاورزی در 
دومین جشنواره معرفی ارقام زراعی و باغی در کرج رونمایی شد.

به گزارش ایرنا، دومین جشــنواره معرفی ارقــام زراعی و باغی روز 
سه شنبه در موسسه تحقیقات اصلاح و تهیه نهال و بذر آغاز به کار کرد.

رقم گندم با نام احسان مناسب برای اقلیم شمال، لوبیا قرمز نام رقم 
یاقوت مناسب برای سرد و معتدل، لوبیا چیتی با نام رقم صالح مناسب 
برای مناطق سرد و معتدل، سویا نام رقم امیر برای استان گلستان از جمله 

ارقامی بود که با حضور وزیر جهاد کشاورزی رونمایی شد.
همچنین محصول آفتابگردان با نام شمس مناسب برای مناطق سرد و 
معتدل، محصول گلرنگ با نام پرنیان مناسب برای مناطق گرم و معتدل، 
سویا با نام صبا برای دشت مغان، محصول گندم با نام خلیل مناسب برای 
مناطق گرم و معتدل،محصول، جو نام رقم ارمغان برای مناطق معتدل و جو 
نام رقم اکسین برای مناطق گرم، سیب زمینی با نام جاوید برای مناطق 
معتدل و سرد، گندم با نام صدرا برای مناطق سرد و معتدل، نخود با نام 
رقم منصور برای مناطق معتدل و نیمه گرمســیری از دیگر محصولاتی 

است که در این جشنواره رونمایی شدند.

رونمایی 18 رقم جدید زراعی و باغی 
در کرج

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس:

تشویق معادن به خام فروشی 
یکی ازدلایل دخالت دولت 

در صنعت سنگ آهن است

قائم مقام شــرکت آب و فاضلاب استان 
تهــران گفت: قیمت آب باید واقعی شــود 
تا مردم بــرای صرفه جویــی انگیزه کافی 

داشته باشند.
علیرضا نوذری پــور در گفت وگو با خبرگزاری 
فارس درباره راهکارهای کاهش مصرف آب اظهار 
کرد: اولین فاکتور بحث فرهنگ ســازی و نگرش و 
رفتار مردم اســت که باید تغییر کند. جامعه باید 
بپذیرد که ایران با کمبود آب و مشکل سفره های 

زیرزمینی مواجه است.
وی افزود: دومین فاکتــور بحث اقتصاد آب و 

قیمت آب است که باید اصلاح شود، البته اقتصاد 
آب به معنی گران شــدن صرف نیست بلکه باید 
قیمت آب واقعی شــود تا مردم برای صرفه جویی 

آن انگیزه کافی داشته باشند.
نوذری پور ادامه داد: سومین فاکتور استفاده از 
تجهیزات و لوازم کاهنده مصرف آب است که باید 
الزامی شود، پس اگر بتوانیم این فاکتورها را به خوبی 
پیاده کنیم می توانیم به کاهش سرانه مصرف آب 

امیدوار باشیم.
قائم مقام شرکت آب و فاضلاب استان تهران در 
پاسخ به این سؤال که در حال حاضر سرانه مصرف و 

تولید آب تهرانی ها به چه شکل است، گفت: سرانه 
تولید آب در تهران 320 لیتر در شبانه روز به ازای 
هر نفر و سرانه مصرف آب تهرانی ها 220 لیتر است 
که هدف گذاری شــده تا این عدد به 150 لیتر در 

شبانه روز به ازای هر نفر کاهش یابد.
نوذری پور با اشاره به اینکه مصرف آب شهروندان 
تهرانی امسال افزایش و کاهش نداشته است افزود: 

مصرف آب تهران امسال نرمال بوده است.
وی دربــاره وضعیت ذخایر آب گفت: امســال 
بارندگی ها به گونه ای بود که ذخایر آب ســدهای 
پنجگانه تهران مناسب است و نسبت به سال قبل 

40 میلیون متر مکعب افزایش به حدود یک میلیارد 
و 85 میلیون متر مکعب رسیده است.

گفتنی اســت قائم مقام شــرکت آبفای تهران 
سه فاکتور کاهش مصرف آب را برشمرد که همه 
موارد را مردم باید انجام بدهند. این در حالی است 
که به گفته کارشناســان و برخی مقامات مسئول 
30 درصد آب تهران به دلیل فرســودگی شــبکه 
آبرســانی شــهر، هدر می رود که اگر این معضل 
برطرف شــود علاوه بر کاهش مصرف آب، انگیزه 
شــهروندان برای صرفه جویی بصورت چشمگیری 

افزایش خواهد یافت.

سرویس اقتصادی-
در شــرایطی که معاون وزیر کشاورزی 
قیمت منطقی هر کیلو مرغ را 7 هزارو 500 
تومان می داند، هــم اکنون قیمت این ماده 

غذایی در بازار بیش از 8 هزار تومان است.
طی هفته گذشته اظهارات مختلفی درباره قیمت 
مرغ شنیده شده اســت. برخی از تولیدکنندگان 
می گویند که قیمت کنونی مرغ در بازار جوابگوی 
هزینه های تولید نیست و بنابراین قیمت های 8 هزار 
و 500 و حتی 9 هزار تومان را برای هر کیلو گرم 
گوشت مرغ منطقی دانســته و خواستار افزایش 

قیمت ها شده اند.
با این حال معــاون امور تولیدات دامی وزارت 
جهاد کشاورزی معتقد است قیمت منطقی گوشت 
مرغ گرم هر کیلوگرم 7 هزار و 500 تومان است.

به گــزارش پایگاه اطلاع رســانی وزارت جهاد 
کشاورزی، حسن رکنی، افزایش قیمت گوشت مرغ 
را گذرا و ناشی از استرس گرما و کاهش وزن نهایی 
دانست و اظهار داشت: در 10 روز گذشته گوشت 
گرم مرغ در مراکز عمده عرضه مانند میدان بهمن 
بین 6 هزار و 900 تا 7 هزار تومان عرضه شده که 
در مقایسه با دو سال گذشته، عدد بالایی نیست.

با این حــال علیرغم گفته هــای معاون وزیر 
کشاورزی، بررســی ها از قیمت های بالای 8 هزار 
تومان در بــازار خبر می دهــد. قیمت تخم مرغ 
و مــرغ بر خلاف رویه معمول ســال های قبل در 
فصل گرم ســال افزایش یافته و هر کیلوگرم مرغ 
در برخی مناطق تا 8 هزار و 500 تومان و بیشتر 
افزایش یافته است که این پدیده در فصل تابستان 

کم سابقه است.
برای ایــن افزایش قیمت دلایــل متفاوتی از 
ســوی فعالان بــازار مطرح می شــود. گروهی از 
تولیدکنندگان، مواردی همچون قیمت بالای جوجه 
یک روزه را از عوامل این وضعیت مطرح می کنند. 
اما رئیس انجمن پرورش دهندگان مرغ گوشتی گفته 
اســت: مرغ ها به دلیل گرما در مرغداری  افزایش 
وزن ندارند و در نتیجه طول دوره پرورش بیشــتر 
شــده است، همچنین اســتان های دیگر به دلیل 
مســافرت ها و افزایش مصرف، مرغ کمتری روانه 

بازار پایتخت می کنند.
محمد یوســفی روز گذشــته در مورد قیمت 
مرغ به فارس گفت: همین امروز هر کیلوگرم مرغ 
در میادیــن میوه و تره بار 6 هزار و 990 تومان به 
فروش می رسد که این رقم در میدان بهمن 7 هزار 

و 200 تا 7 هزار و 500 تومان بوده است. همچنین 
رصدهای ما از سطح شهر تهران نشان می دهد که 
در بیشتر نقاط زیر کیلویی 8 هزار تومان بوده، اما 
در برخی نقاط که هزینه های توزیع و هزینه های 
جانبی شان بالاتر است تا 8500 تومان هم فروخته 

شده است.
البته به گفتــه رئیس انجمن پرورش دهندگان 
مرغ گوشــتی، قیمت هر کیلوگرم مرغ بین 8 تا 
8 هزار و 500 تومان را نمی توان گران محســوب 
کرد! در حالی که در فصول گرم سال انتظار می رود 
قیمت مرغ نه تنها افزایش نداشته، بلکه کاهش هم 

داشته باشد.
البته این افزایش قیمت در بازار گوشت، به مرغ 
محدود نمی شود و گوشت قرمز هم با افزایش قیمت 
مواجه شده است. رئیس اتحادیه گوشت گوسفندی 
درباره آخرین وضعیت بازار گوشــت گوســفندی 
اظهــار کرد: قیمت این کالا حــدود 500 تا هزار 
تومان افزایش یافته و در حال حاضر هر کیلوگرم 
شــقه بدون دنبه عرضه به مغازه دار بین 37 تا 38 

هزار تومان است.
به گزارش اتاق اصناف تهران، علی اصغر ملکی با 
اشاره به اینکه مغازه داران نیز با 10 الی 12 درصد 

ســود این کالا را عرضه می کنند، افزود: قیمت هر 
کیلوگرم شــقه بدون دنبه عرضه به مصرف کننده 

بین 41 تا 42 هزار تومان است.
رئیس اتحادیه گوشت گوسفندی درباره دلایل 
گرانی گوشت گوسفندی در بازار، اضافه کرد: کمبود 
دام یکی از دلایل این امر اســت و با توجه به ایام 
و اعیاد پیش رو تولیدکنندگان چندان تمایلی به 
عرضه دام های خود ندارند و کمتر دام هایشــان را 
عرضــه می کنند.اما راهکارهای مقابله با گرانی در 
بازار گوشــت هم حکایتی دارد. پیشنهاد اتحادیه 
مرغداران برای کاهش قیمت ها، عرضه مرغ و جوجه 
در بورس است، اما رئیس اتحادیه گوشت گوسفندی 
از مذاکره با کشورهای استرالیا، رومانی و نیوزلند 

برای واردات گوشت به کشور خبر داده است.
گزینه واردات برای حل مشکل گرانی، مسئله ای 
اســت که درباره اقلام مختلفی مطرح می شود و 
این شائبه را ایجاد می کند که شاید در پشت این 
گرانی ها، منفعتــی برای واردکنندگان وجود دارد 
که در بی عملی مســئولان به بهانه گرانی اقدام به 
واردات کنند. قطعا مســئولان دولت باید در این 
مورد چاره اندیشی کنند و واردات به عنوان آخرین 

راه حل مورد نظر قرار گیرد.

با وجود قیمت 8500 تومانی مرغ در بازار

دولت: قیمت منطقی مرغ 7500 تومان است

قائم مقام شرکت آب و فاضلاب استان تهران:

قیمت آب باید واقعی شود تا مردم انگیزه صرفه جویی پیدا کنند

در حالی که رئیس سازمان خصوصی سازی در خردادماه سال جاری 
از پرداخت اولین سود ســهام عدالت تا سه ماه آتی خبر داده بود، روز 
گذشته اعلام کرد: فعلاً نمی توان زمان دقیقی برای واریز سود سهام عدالت 

مشخص کرد!
به گزارش تسنیم، پوری حسینی در جریان نشست خبری خود با خبرنگاران 
با اشــاره به فاز نخست آزادسازی سهام عدالت گفت: 47 میلیون از 49 میلیون 
نفری که ســهام عدالت دریافت کرده اند می توانند با مراجعه به این سامانه اقدام 
به مشاهده صورت حساب و تسویه اقساط خود کنند که البته دو میلیون نفر باقی 

مانده از متوفیان این سهام هستند.
وی افزود: فاز دوم آزادسازی سهام عدالت نیز از 20 فروردین امسال با دریافت 
شماره شبای حساب بانکی مشمولان برای واریز نقدی سود این سهام اجرایی شده 
است که تا کنون 29 میلیون نفر شماره شبای خود را وارد سامانه کرده اند که از 
این تعداد 27 میلیون شماره شبا تأیید نهایی شده و دو میلیون شبای دیگر هم 

در مرحله بررسی و تأیید نهایی هستند.
رئیس کل سازمان خصوصی سازی در ادامه با دعوت از 20 میلیون مشمولی 
که شماره شبای خود را به سامانه سهام عدالت ارائه نداده اند، گفت: در فاز نهایی 
مرحله دوم آزادســازی ســهام عدالت قرار بر این است تا پس از دریافت و تأیید 

شماره شبای مشمولان طبق قانون، سود نقدی میان آنها توزیع شود.
پوری حســینی ادامه داد: بر این اساس تاکنون از 49 شرکت در سبد سهام 
عدالت که قیمت گذاری قطعی آنها انجام شده، 46 شرکت به مجمع رفته اند که 
از این تعداد 30 شرکت اقدام به تقسیم سود کرده اند و 16 شرکت دیگر هم بنا 

به دلایل مختلف سودی برای مشمولان سهام عدالت تقسیم نکرده اند.
وی در خصوص میزان ســود تقســیمی میان مشمولان بیان کرد: از 3345 
میلیارد تومان ســود تقسیمی تا به امروز، سود آن دسته از مشمولانی که سهام 
عدالت آن ها از محل تخفیفات ارائه شده و تسویه دلبخواهی اقساط، یک میلیون 
تومان می ارزد، 125 هزار تومان اســت که پیش بینی می شود با برگزاری مجمع 
سه شرکت باقی مانده سود دریافتی سهام عدالت از شرکت ها در مجموع به بیش 
از چهار هزار میلیارد تومان برســد که در این صورت به هر مشــمول 150 هزار 

تومان سود خواهیم داد.
رئیس کل سازمان خصوصی سازی ادامه داد: یعنی هر خانوار پنج نفره 750 هزار 
تومان سود می گیرد که البته این سود به خلاف یارانه به حساب خودِ مشمول واریز 

می شود و تمامی سودها به حساب سرپرست خانوار واریز نخواهد شد.
پوری حسینی تصریح کرد: همچنین مشمولان می توانند با مراجعه به سامانه 
سهام عدالت و مشاهده صورت حساب خود از میزان ارزش سهام عدالت خود آگاهی 
پیدا کنند و بر اساس میزان ارزش سهام عدالت به آنها سود تعلق خواهد گرفت، 
به عنوان مثال اگر ســهام عدالت مشمولی 530 هزار تومان ارزش داشته باشد و 
بقیه اقساط خود را تسویه نکرده باشد، این مشمول 53 درصد از رقم 125 هزار 

تومان سود را دریافت خواهد کرد که حدود 65 هزار تومان می شود.
وی در خصوص زمان واریز ســود نقدی میان مشمولان گفت: فعلًا نمی توان 
زمان دقیقی برای این کار مشخص کرد چرا که توزیع سود از اختیارات سازمان 
خصوصی ســازی نیســت و برای این منتظر چراغ ســبز شــورای عالی اجرای 

سیاست های اصل 44 قانون اساسی هستیم.
این در حالی اســت که در اوایل خرداد ماه سال جاری پوری رئیس سازمان 
خصوصی ســازی اعلام کرده بود: به محض ورود نخستین سود نقدی شرکت ها 
در ســامانه سهام عدالت حداکثر تا سه ماه آینده نخستین سود مشمولان سهام 

عدالت توزیع خواهد شد. 
پرونده خصوصی سازی در سال جاری بسته نمی شود

رئیس کل سازمان خصوصی سازی خاطر نشان کرد: با توجه به تعداد شرکت ها 
و بنگاه های باقی مانده در لیست واگذاری ها، نباید انتظار پایان خصوصی سازی در 
سال 96 را داشت و با این حال تلاش می کنیم با فراهم آوردن سازوکار های لازم 

در دولت دوازدهم با انرژی بیشتری واگذاری ها را دنبال کنیم.

* بانک مرکزی در واکنش به لایحه اخیر دولت برای تغییر واحد پول ملی اعلام 
کرد تا زمان تصویب این لایحه در مجلس مجلس شــورای اسلامی تغییری در 
واحد پول کشور ایجاد نخواهد شد. بانک مرکزی دیروز در توضیح چند خطی از 
طریق کانال تلگرامی خود اعلام کرد: هیئت وزیران در جلسه عصر یکشنبه )اول 
مرداد ماه 1396( خود به ریاست روحانی، گزارش کمیسیون اقتصادی دولت در 
خصوص لایحه اصلاح قانون پولی و بانکی کشور را بررسی کرد که در بخشی از 
آن واحد پول ایران »تومان« و برابر »10 ریال« تعیین شد. با انتشار این خبر در 
فضای مجازی، برخی رسانه ها این موضوع را به تغییر رسمی واحد پول کشور از 
»ریال« به »تومان« تعبیر کردند. بدین وسیله به آگاهی می رساند؛ همانگونه که 
اشاره شد، آنچه در جلسه هیئت وزیران مطرح و تصویب شده گزارش کمیسون 
اقتصادی در خصوص لایحه اصلاح نظام بانکی بوده و مفاد آن، زمانی به مرحله 
اجرا درخواهد آمد که مجلس شــورای اسلامی این لایحه را به تصویب برساند. 
بر این اســاس تا زمان تصمیم و رای مجلس محترم شورای اسلامی تغییری در 

واحد پول کشور ایجاد نخواهد شد.
* معاون اعتباری مدیر عامل بانک صادرات ایران به اتفاق رؤسای ادارات 
کل ارز و اعتبارات از مدیریت شعب استان هرمزگان بازدید نمود.به گزارش 
روابط عمومی بانک صادرات ایران، یوسفیان معاون اعتباری مدیر عامل 
در این بازدید با اعلام اینکه بانک صادرات ایران در اســتان هرمزگان 
توانسته با 3 درصد حاشیه سود مثبت در اسفند ماه سال 95 و همچنین 
7/2 درصد حاشیه سود مثبت در پایان خرداد ماه 9۶ عملکرد مناسبی 
داشته باشد، اصلی ترین شاخص جهت بررسی عملکرد بانک را حاشیه 
سود عنوان نمود. بنابراین گزارش، معاون اعتباری مدیر عامل، مهمترین 
دغدغه موجود را فاصله گرفتن قیمت تمام شده پول و نرخ موثر تسهیلات 
برشمرد و افزود: به منظور دستیابی به حاشیه سود مناسب علاوه بر کاهش 
بهای تمام شده پول، افزایش نرخ موثر تسهیلات نیز ضرورت داشته و 
می بایست مدنظر یکایک کارکنان بانک قرار گیرد. وی همچنین با اشاره 
به پتانسیل های اقتصادی موجود در استان هرمزگان، پرداخت تسهیلات 

در قالب خرید دین را مورد تأکید قرار داد.
* رئیس اتحادیه فروشــندگان میوه و ســبزی در پاسخ به این سؤال که بالاخره 
قیمت پیاز کی قرار است کاهش یابد، گفت: محصول شهرستان هایی مانند شیراز، 
اصفهان، بروجرد، فومنات، کرج و ورامین آماده شده که از چند روز آینده کم کم 
وارد بازار می شود و قیمت پایین خواهد آمد، مضاف بر اینکه تا 20 روز دیگر بار 
منطقه آذربایجان اضافه می شود. به گزارش فارس، گزارش های میدانی از سطح 
شهر حاکی از آن است که قیمت پیاز همچنان بین 4 تا 5 هزار تومان به فروش 

می رسد و همچنین قیمت میوه در میادین با مغازه ها تفاوت زیادی دارد.
* اولین جشنواره قرعه کشی حساب های قرض الحسنه پس انداز بانک 
سینا با جوایز نقدی ارزنده برگزار می شود. به گزارش روابط عمومی بانک 
ســینا در راستای قدردانی از نیت خیر سپرده گذاران و به منظور ایجاد 
زمینه های افزایش مشارکت عمومی و گسترش سنت الهی قرض الحسنه، 
اولین جشنواره قرعه کشی حساب های قرض الحسنه پس انداز این بانک 
برگزار می شود. براســاس این گزارش، در اولین جشنواره قرعه کشی 
حساب های قرض الحسنه بانک سینا، 20 جایزه 50 میلیون ریالی، 40 جایزه 
20 میلیون ریالی، 50 جایزه 10 میلیون ریالی، 10 جایزه 100 میلیون ریالی و 
میلیاردها جوایز نقدی دیگر به برندگان اهدا خواهد شد. تمامی هموطنان 
نیک اندیش و خیّر برای مشارکت در امر نیک قرض الحسنه و بهره مندی 
از این جوایز تا پایان شهریورماه فرصت دارند نسبت به افتتاح یا تکمیل 
موجودی حســاب خود اقدام نمایند. هر 500 هزار ریال در هر روز یک 
امتیاز به حساب سپرده گذاران منظور خواهد شد. همچنین در راستای 
ایجاد ارتباط بهتر مشتریان با بانک سینا و بالعکس، شماره تلفن مرکز 24 
ساعته ارتباط مشتریان این بانک به 5 رقم کاهش یافت. هموطنان برای 
ارتباط با مرکز ارتباط مشتریان بانک سینا که با ساختاری مشتری مدار 
و خدمات محور و با هدف جلب رضایتمندی آنان ایجاد شده، می توانند 

از شماره تلفن 02141731 استفاده کنند.

رئیس سازمان خصوصی سازی برخلاف وعده قبلی 
خود اعلام کرد

زمان واریز سود سهام عدالت 
مشخص نیست


